



جامعة بورسعيد
لجنة التنمية المستدامة



تقرير عن مساعي جامعة بورسعيد لتحقيق الهدف الحادي
عشر من أهداف التنمية المستدامة:
"مدن ومجتمعات محلية مستدامة"



Report on Port Said University endeavors to
achieve the third goal of the sustainable
development goals:

"Sustainable Cities and Communities"



جامعة بورسعيد

لجنة التنمية المستدامة



Introduction:

At Port Said University, our beliefs, attention, and endeavors converge in the pursuit of the Sustainable Development Goals (SDGs). Through collaborative efforts with academia, business, industry, and local communities, we endeavor to create tangible impact and drive progress toward the SDGs. This report documents the Port Said University actions and endeavors to achieve the third goal of the sustainable development goal No. 11: "Sustainable Cities and Communities".

The Knowledge Embassy in Port Said University

Port Said University strives to enhance access to knowledge and provide opportunities for continuous education. In this context, it grants the general public, upon obtaining approval, particularly its alumni, the opportunity to participate in its training programs and educational courses.

The Knowledge Embassy, located on campus and serving as one of the branches of the Bibliotheca Alexandria, represents a key platform for delivering these services. The embassy allows individuals to access a wide range of books and electronic publications and to conduct research in various fields. Additionally, the university offers access to the library at the Career Development Centre and the library of the Egypt Digital Innovation Hub, both of which aim to

مقدمة

في جامعة بورسعيد، تتلاقى معتقداتنا واهتمامنا ومساعيها في السعي لتحقيق أهداف التنمية المستدامة. ومن خلال الجهود التعاونية مع الأوساط الأكاديمية وقطاع الأعمال والصناعة والمجتمعات المحلية، نسعى إلى خلق تأثير ملموس ودفع التقدم نحو أهداف التنمية المستدامة. يوثق هذا التقرير إجراءات ومساعي جامعة بورسعيد لتحقيق الهدف الحادي عشر من أهداف التنمية المستدامة: "مدن ومجتمعات محلية مستدامة".

سفارة المعرفة بجامعة بورسعيد

تسعى الجامعة إلى تعزيز الوصول إلى المعرفة وتوفير فرص التعليم المستمر. وفي هذا السياق، تتيح الجامعة للجمهور العام، بعد الحصول على الموافقة، وخاصة خريجيها، المشاركة في برامجها التدريبية ودوراتها التعليمية.

سفارة المعرفة داخل الحرم الجامعي، والتي تُعد أحد أفرع مكتبة الإسكندرية، تمثل منصة رئيسية لتوفير هذه الخدمات. تتيح السفارة للأفراد الاطلاع على مجموعة واسعة من الكتب والمنشورات الإلكترونية وإجراء الأبحاث في مجالات متنوعة. بالإضافة إلى ذلك، توفر الجامعة إمكانية الوصول إلى مكتبة مركز التطوير المهني



جامعة بورسعيد

لجنة التنمية المستدامة



empower individuals to develop their skills, enhance their general knowledge, and deepen their cultural awareness.

Through these resources and initiatives, the university actively supports broad access to knowledge and promotes lifelong learning, thereby contributing to the enhancement of sustainable local communities and enabling individuals to play a role in achieving sustainable development.

ومكتبة مركز ابداع مصر الرقمية، واللذين يهدفان إلى تمكين الأفراد من تطوير مهاراتهم وتعزيز معرفتهم العامة ووعيهم الثقافي.

من خلال هذه الموارد والمبادرات، تعمل الجامعة على دعم الوصول الشامل إلى المعرفة وتشجيع التعلم مدى الحياة، مما يساهم في تعزيز المجتمعات المحلية المستدامة وتمكين أفراد المجتمع من المساهمة في تحقيق التنمية المستدامة.





جامعة بورسعيد

لجنة الشئمة المسندامة



Photography Gallery

As part of the university's efforts to enhance environmental and cultural awareness within the community, the Faculty of Specific Education organized a photography exhibition titled "Wild Tweets." This exhibition reflected the university's commitment to highlighting the beauty of nature and wildlife, as well as its role in raising awareness among students and the public about the importance of preserving the natural environment and biodiversity.

The exhibition showcased a distinguished collection of photographs captured by students and faculty members, documenting the richness of nature and wildlife in Egypt and beyond. It also aimed to foster an artistic sense among participants and visitors, encouraging them to care for the environment and promote its preservation by utilizing art as a medium for communication and awareness.

Through this cultural initiative, the university successfully integrated environmental and cultural awareness into its educational and community mission.



معرض التصوير الفوتوغرافي

في إطار جهود الجامعة لتعزيز الوعي البيئي والثقافي بين أفراد المجتمع، نظمت كلية التربية النوعية معرض التصوير الفوتوغرافي تحت عنوان "تغريدات برية". عكس هذا المعرض التزام الجامعة بتسليط الضوء على جمال الطبيعة والحياة البرية، ودورها في توعية الطلاب والجمهور بأهمية الحفاظ على البيئة الطبيعية والتنوع البيولوجي.

ضم المعرض مجموعة متميزة من الصور الفوتوغرافية التي التقطها طلاب وأعضاء هيئة التدريس، والتي وثقت التنوع الطبيعي والحياة البرية في مصر وخارجها. كما هدف المعرض إلى تعزيز الحس الفني لدى المشاركين والزوار، وتشجيعهم على الاهتمام بالبيئة والحفاظ عليها من خلال توظيف الفنون كوسيلة للتواصل والتوعية.

من خلال هذه الفعالية الثقافية، نجحت الجامعة في دمج الوعي البيئي والثقافي ضمن رسالتها التعليمية والمجتمعية.





جامعة بورسعيد

لجنة التمثية المستدامة



Decoupage Art Exhibition

As part of the university's efforts to promote artistic creativity and support cultural heritage, a decoupage art exhibition was organized at the Faculty of Specific Education. This exhibition is part of the graduation projects for fourth-year students, in collaboration with the "Ayadi Mir" platform for the online marketing of handmade heritage products. The exhibition featured a variety of home decor items, including wall hangings, jewelry boxes, serving trays, and other creations that showcase the students' skills and their use of art in designing products with cultural and heritage significance.

The aim of the exhibition was to provide a platform for students to showcase their talents and support them in transforming their creations into sustainable projects that meet the needs of the job market. It also focused on fostering innovation and creativity, enhancing their artistic skills, and connecting these skills to cultural heritage, contributing to the preservation of traditional handicrafts and enhancing their cultural and economic value.



معرض فن الديكوباج

في إطار جهود الجامعة لتعزيز الإبداع الفني ودعم التراث الثقافي، تم تنظيم معرض لفن الديكوباج بكلية التربية النوعية. يأتي هذا المعرض ضمن مشروعات التخرج لطلاب الفرقة الرابعة، بالتعاون مع منصة "أيادي مصر" للتسويق الإلكتروني للمنتجات اليدوية التراثية. تضمن المعرض مجموعة متنوعة من منتجات الديكور المنزلي، شملت المعلقة، وصناديق المجوهرات، وصواني التقديم، وغيرها من الإبداعات التي تعكس مهارات الطلاب وتوظيفهم للفن في تصميم منتجات تحمل طابعًا ثقافيًا وتراثيًا.

يهدف هذا المعرض إلى توفير منصة لعرض مواهب الطلاب ودعمهم في تحويل إبداعاتهم إلى مشاريع مستدامة تلبي احتياجات سوق العمل. كما يركز على تعزيز روح الابتكار والإبداع لديهم، وتطوير مهاراتهم الفنية، وربطها بالتراث الثقافي، مما يساهم في الحفاظ على الحرف اليدوية التراثية وتعزيز قيمها الثقافية والاقتصادية.





جامعة بومرسعيد

لجنة التثمين المستدامة



The First Handicrafts and Heritage Arts Exhibition

As part of the university's efforts, the first exhibition of arts, handicrafts, and heritage was organized to support young creators and highlight the craftsmanship that reflects the local cultural heritage. The exhibition featured a diverse collection of artworks and handicrafts that represent a blend of modern creativity and traditional customs. The exhibition aims to raise awareness of traditional handicrafts and encourage participants and visitors to support their sustainability and integration into contemporary life.



The Second Handicrafts and Heritage Arts Exhibition

As part of the university's ongoing efforts to promote artistic and craft creativity, the second exhibition of arts and handicrafts was held, featuring a diverse range of artistic products made from wood and wax. The exhibition showcased outstanding works of art distinguished by innovation and the use of natural materials to create uniquely

المعرض الأول للفنون والحرف اليدوية والتراثية

في إطار جهود الجامعة أيضًا، تم تنظيم المعرض الأول للفنون والحرف اليدوية والتراثية لدعم المبدعين الشباب وإبراز المهارات الحرفية التي تعكس التراث الثقافي المحلي. ضم المعرض مجموعة متنوعة من الأعمال الفنية والحرف اليدوية التي تمثل مزيجًا بين الإبداع الحديث والتقاليد التراثية. يهدف المعرض إلى تعزيز الوعي بالحرف اليدوية التراثية وتشجيع المشاركين والزوار على دعم استدامتها وإدماجها في الحياة المعاصرة.



المعرض الثاني للفنون والحرف اليدوية والتراثية

استكمالاً لمساعي الجامعة في تعزيز الإبداع الفني والحرفي، تم إقامة المعرض الثاني للفنون والحرف اليدوية، والذي ضم مجموعة متنوعة من المنتجات الفنية المصنوعة من الخشب والشمع. عرض المعرض أعمالاً فنية متميزة تميزت بالابتكار



جامعة بومرسعيد

لجنة التثمين المستدامة



artistic products. The exhibition aims to encourage creators to explore new techniques and integrate traditional materials with contemporary artistic methods, contributing to the support of local culture and the arts.

واستخدام المواد الطبيعية في تصميم منتجات تحمل طابعًا فنيًا فريدًا. يهدف المعرض إلى تشجيع المبدعين على استكشاف تقنيات جديدة ودمج المواد التقليدية مع الأساليب الفنية المعاصرة، مما يساهم في دعم الثقافة والفنون المحلية.



The Third Handicrafts and Heritage Arts Exhibition

Following the success of the first and second exhibitions, the third exhibition was held, featuring a diverse collection of woolen garments and crafts, with the aim of promoting local industry and supporting the use of natural materials. The exhibition highlighted the importance of supporting

المعرض الثالث للفنون والحرف اليدوية والتراثية

بعد نجاح المعرضين الأول والثاني، تم إقامة المعرض الثالث الذي ضم مجموعة متنوعة من الملابس والمشغولات المصنوعة من الصوف، بهدف تشجيع الصناعة المحلية وتعزيز استخدام المواد الطبيعية. سعى المعرض إلى تسليط الضوء على أهمية دعم



جامعة بومرسعيد



لجنة الشئمة المستدامة

traditional industries while maintaining environmental sustainability, showcasing products that blend heritage craftsmanship with modern design methods. The exhibition aims to raise awareness of the importance of sustainability and encourage creators to utilize local resources in producing products that reflect both environmental and cultural values.



Sustainable Projects Exhibition

A "Sustainable Projects" exhibition was also held, showcasing a collection of handmade crafts that focus on using natural materials and traditional techniques to achieve environmental sustainability. The exhibition aimed to highlight handicrafts that reflect the university's commitment to preserving cultural heritage and promoting sustainability through innovative products that combine authenticity and creativity in their designs.

الصناعات التقليدية في إطار الحفاظ على بيئة مستدامة، حيث عرض منتجات تحاكي التراث الحرفي وتدمج الأساليب الحديثة في التصميم. يهدف المعرض إلى تعزيز الوعي بأهمية الاستدامة وتشجيع المبدعين على الاستفادة من الموارد المحلية في إنتاج منتجات تعكس القيم البيئية والثقافية.



معرض المشروعات المستدامة

تم أيضًا إقامة معرض بعنوان "مشروعات مستدامة"، حيث تم عرض مجموعة من الحرف اليدوية التي تركز على استخدام المواد الطبيعية والتقنيات التقليدية لتحقيق الاستدامة البيئية. يهدف المعرض إلى تسليط الضوء على الحرف اليدوية التي تعكس التزام الجامعة بالحفاظ على التراث الثقافي وترويج الاستدامة من خلال منتجات مبتكرة، تجمع بين الأصالة والإبداع في تصميماتها.



جامعة بورسعيد

لجنة التمثية المستدامة



Celebrations and Plays

Port Said University places great emphasis on performance shows and theater productions, as these events contribute to the development of students' artistic and cultural skills. For example, university students presented a play titled "A Midsummer Night," which was well-received by the audience and showcased their talents in acting, directing, and artistic creativity. The university also organizes numerous performance shows during important national celebrations, such as the commemoration of the glorious October War victory, where theatrical and artistic performances are included to reflect the spirit of triumph and heroism. Through these events, the university aims to enhance students' cultural identity, provide them with a platform for self-expression, and showcase their talents, while also adding an artistic dimension to the various occasions celebrated at the university.

الاحتفالات و المسرحيات

تولي جامعة بورسعيد اهتمامًا كبيرًا بعروض الأداء والمسرحيات، حيث تساهم هذه الفعاليات في تنمية المهارات الفنية والثقافية لدى الطلاب. على سبيل المثال، قام طلاب الجامعة بتقديم مسرحية بعنوان "ليلة صيف"، التي لاقت استحسانًا كبيرًا من الحضور وظهرت فيها مهاراتهم في التمثيل والإخراج والإبداع الفني. كما تنظم الجامعة العديد من عروض الأداء في المناسبات الوطنية الهامة، مثل احتفالات ذكرى نصر أكتوبر المجيد، حيث يتم تضمين عروض مسرحية وفنية تعكس روح الانتصار والبطولة. تسعى الجامعة من خلال هذه الفعاليات إلى تعزيز الهوية الثقافية لدى الطلاب، وتوفير منصة لهم للتعبير عن أنفسهم وإظهار مواهبهم، بالإضافة إلى إضفاء البعد الفني على مختلف المناسبات التي تشهدها الجامعة.



جامعة بورسعيد

لجنة التمثيل المستخدمة



Students Dormitories

The university provides dedicated accommodation for male and female students coming from various governorates, aiming to save time and reduce financial burdens. The accommodation is offered at an affordable cost, with all the necessary amenities that enable students to lead a healthy academic and social life. The university housing includes suitable facilities that ensure a comfortable and safe environment, helping students focus on their studies and continue their academic and personal development.

السكن الجامعي للطلاب

توفر الجامعة سكنًا مخصصًا للطلاب والطالبات القادمين من المحافظات المختلفة، بهدف توفير الوقت والتخفيف من الأعباء المالية. يتم تقديم السكن بتكلفة معقولة، مع توفير جميع سبل الراحة التي تساهم في تمكين الطلاب من ممارسة حياتهم الأكاديمية والاجتماعية بشكل سليم. يشمل السكن الجامعي مرافق مناسبة تضمن بيئة مريحة وآمنة، مما يساعد الطلاب على التفرغ لدراساتهم ومواصلة تطورهم الأكاديمي والشخصي.



جامعة بورسعيد

لجنة الشئمة المستدامة



Faculty Housing

The university provides dedicated accommodation for faculty members coming from different governorates at a nominal cost throughout their employment at the university. Applications for this accommodation can be submitted by providing the required documents and paperwork to the university administration, and the accommodation is allocated according to the approved procedures. Additionally, the university offers some housing units for faculty members facing financial difficulties, to meet their needs and provide the necessary support.

Vehicles Management Unit... A Step Towards a Sustainable University

Port Said University adopts initiatives to promote sustainable commuting options. The university has a dedicated unit responsible for managing its vehicles, which are used to provide group transportation for



سكن أعضاء هيئة التدريس

توفر الجامعة سكنًا مخصصًا لأعضاء هيئة التدريس القادمين من المحافظات المختلفة، بتكلفة رمزية طوال فترة عملهم في الجامعة. يتم التقديم للحصول على هذا السكن من خلال تقديم المستندات والأوراق المطلوبة لإدارة الجامعة، ويتم توفير السكن لهم وفقًا للإجراءات المعتمدة. كما توفر الجامعة بعض الوحدات السكنية لأعضاء هيئة التدريس الذين يواجهون ظروفًا مادية صعبة، لتلبية احتياجاتهم وتقديم الدعم المناسب لهم.

وحدة إدارة المركبات... خطوة من اجل جامعة مستدامة

تتبنى جامعة بورسعيد مبادرات لتعزيز خيارات التنقل المستدامة. تمتلك الجامعة وحدة مخصصة لإدارة المركبات التابعة لها،



جامعة بورسعيد

لجنة التثمينة المستدامة



staff and faculty when traveling, helping to reduce carbon emissions. Additionally, the university offers shared transportation options for employees, facilitating their commute from home to campus. The university also prohibits student parking within the campus, except in emergency or special cases, to encourage students to use public transportation and bicycles, contributing to their overall health and reducing environmental emissions.

والتي تُستخدم لتوفير وسائل النقل الجماعي للموظفين وأعضاء هيئة التدريس عند السفر، مما يساعد في تقليل الانبعاثات الكربونية. بالإضافة إلى ذلك، توفر الجامعة خيارات النقل المشترك للموظفين، مما يسهل تنقلهم من منازلهم إلى الحرم الجامعي. كما تمنع الجامعة ركن السيارات المخصصة للطلاب داخل الحرم الجامعي إلا في حالات طارئة أو خاصة، وذلك لتحفيزهم على استخدام وسائل النقل العام والدراجات الهوائية، مما يساهم في الحفاظ على صحتهم العامة وتقليل الانبعاثات البيئية.

